
V Květné 11. 1. 2017

Vážené členky a členové, vážení příznivci a další čtenáři tohoto tradičního oběžníku,

máte před sebou již třetí shrnutí minulého roku a plány pro ten současný
od bývalého nového výboru.  Ano,  utíká  to  a jsme již  skoro  v polovině  šestiletého
volebního období.

Rok  2016 byl  pro  náš  spolek  navenek  celkem standardní  (což  považuji  za
dobrou  věc),  ale  hodně  se  toho  dělo  i „na  pozadí“.  Rád  budu  v tomto  případě
jmenovat. 

V květnu jsme se sešli  v Doksech, v borových porostech obhospodařovaných
nepasečně. U nečlenů spolku to vyvolalo značný údiv a snad i mírné hnutí mysli, u
členů pak myslím radost z výsledků práce i její prezentace ze strany Petra Válka. 

Červnová exkurze byla patrně kvůli termínu méně početná (poučili jsme se),
ale  o  to  intenzivnější  a  více  obsažná,  se  spoustou  historických  dat  o  vývoji
navštívených  porostů.  Jako  bonus  jsme  získali  kontakty  na  skvělé  pěstitele  ze
slovenských státních lesů. 

Organizačním maximem a patrně i rekordem v několika ohledech byl podzimní
přeshraniční seminář o zvěři a lese na Božím Daru a LS Eibenstock (cca 130 lidí, z
toho víc než polovina nečlenů PSB, velmi obsáhlý a kvalitní sborník přednášek plus
průvodce). Myslím, že jsme dosáhli limitu velikosti a organizační složitosti spolkové
akce,  má-li  zůstat  spolkovou (administrativa,  zajištění  prostor,  doprava,  pohyb po
porostech,  udržení  pozornosti  účastníků,  …).  Velké  poděkování  patří  výboru  a
zejména Karlu Picurovi. 

V průběhu roku jsme pracovali na přípravách projektu demonstračních porostů
nepasečného hospodaření. Nyní jsme ve fázi velmi rozpracované metodiky a jednání
s ministerstvy o podpoře (MZe alokovalo finance na prvních deset objektů, MŽP zatím
přemítá, kudy na to). Pokud se dílo zdaří, velice to náš spolek po mnoha stránkách
posune kupředu. S projektem vás více seznámíme na výroční schůzi. 

Celý podzim a závěr roku intenzivně pracovala  „myslivecká komise“.  Návrh
novely  Zákona  o myslivosti  z příslušného  odboru  MZe  (dále  jen  ZoM)  je  obtížné
vstřebat,  ostatně  výsledek  naší  práce  najdete  na  našem webu v  sekci  Aktuálně.
Doporučuji stanovisko přečíst a pokud možno jej hájit i veřejně, zdůvodnění je celkem
podrobné a dalo nám hodně práce.  Převzala je a zveřejnila i  naše mateřská ČLS.
Obrovský  kus  práce  odvedli  Honza  Duda,  Radek  Kajfosz  a  Karel  Picura.  Tímto
odkazem na spolkové stránky zároveň  vyzývám:  užijte  si  je,  dokud je  čas.  Počet
příspěvků značně stoupl a hlavně jeho podoba a funkčnost se brzy zásadně změní. 

Podrobnější hodnocení roku si můžete přečíst v letošní první Lesnické práci.

V     roce 2017:

 budeme ovlivňovat dění kolem novely ZoM (průběžně);
 vyrazíme na exkurzi do Německa (19.– 22. dubna);
 setkáme se na výroční schůzi v Městě Albrechticích (11. května);



 tamtéž  uspořádáme  seminář  s podporou  SZIF  o  přípravných  dřevinách  (12.
května);

 ve Křtinách uspořádáme seminář s podporou SZIF na téma adaptace na globální
klimatickou změnu (7. –8. září);

 proběhne  speciální  a  pilotní  „akademie  nepasečení“  s tématikou  HÚL
(některý pátek v říjnu na zatím neupřesněném místě);

 dopracujeme  metodiku  (patrně)  a  založíme  nový/-é  demonstrační  objekt/-y
nepasečného hospodaření (záleží na podpoře od ministerstev);

 konečně vydáme (se zpožděním, ale tato terminologicky dopilovanou) knížku o
nepasečných objektech;

 pokusíme se iniciovat projekt na vytvoření nové legislativy (a mít ho aktivně pod
kontrolou).

Na závěr dovolte malou úvahu: Přijde mi, že tak, jak si se sebou trošku neví rady
naše společnost, nevědí si zatím se sebou rady ani lesníci. „Lesopolitika“ je spíš ve
vleku událostí  chřadnutí lesů a politických a společenských změn. Řešení se raději
odkládají, za změny jsou vykládány kosmetické úpravy, vývoj počasí v loňském roce
údajně naznačuje, že nic nebude tak horké a příklon k přírodě bližšímu hospodaření je
předčasný.  Klimatická  změna  u  nás  postihne  jen  někoho  a  někde,  můžeme  být
v klidu. Recepty na řešení ale nikdo z glosátorů nepředkládá. Já osobně z toho moc
v klidu nejsem, vím, kolik času zabere zlepšení druhové a prostorové skladby lesa a
nemyslím si, že nám nějaký havarijní fond nebo dotace situaci zásadně vyřeší, začít
je třeba jinde. Nenechme se zmást.

Těším se na další setkávání s vámi – spolu dokážeme víc.

        Milan Hron

    Pro Silva Bohemica


